

Verbreitung von *Lophozia obtusa* im Erzgebirge

Martin BAUMANN

Zusammenfassung: BAUMANN, M. 2014. Verbreitung von *Lophozia obtusa* im Erzgebirge. – *Herzogia* 27: 157–164. Nachdem *Lophozia obtusa* ca. 80 Jahre in Sachsen als verschollen galt, konnte das Moos seit 2007 an mehreren Fundorten im Erzgebirge wieder nachgewiesen werden. Die Vorkommen werden beschrieben und die Vergesellschaftung der Art anhand mehrerer Vegetationsaufnahmen dokumentiert. Abschließend erfolgt eine Diskussion der Gefährdung.

Abstract: BAUMANN, M. 2014. Distribution of *Lophozia obtusa* in the Ore Mountains (Saxony, Germany). – *Herzogia* 27: 157–164.

After *Lophozia obtusa* was thought to be extinct in Saxony for c. 80 years, the liverwort has been rediscovered since 2007 at several sites in the Ore Mountains. The sites are described and the association of the species is documented by several relevé's. A concluding discussion of the endangerment of the species is appended.

Key words: Ore Mountains, Red List, liverwort, phytosociology.